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Încă în timpul primei sale călătorii prin Banatul Timişoarei I, Iosif al 
Ii-lea a pronunţat, în însemnările sale manuscrise redactate în grabă, la faţa 
locului, şi care aveau să-i servească mai târziu la redactarea raportului desti
nat împărătesei-mame, o sentinţă deosebit de aspră, chiar dacă întemeiată, 
asupra stărilor de fapt constatate: "Lucrurile nu pot rămâne cu nici un chip 
aşa cum sunt sau totul se va duce de râpă. Sunt necesari administratori şi 
consilieri mai buni, deoarece cei dintâi sunt lipsiţi de experienţă şi copleşiţi 
de hârţogărie, iar ceilalţi se ceartă mereu şi sunt delăsători, fiind încăpăţânaţi 
şi miopi."2 Raportul întocmit de Iosif al Ii-lea după reîntoarcerea la Viena şi 
înaintat Mariei Tereza - o analiză care surprinde uneori prin amănunţime -
se încheia de altfel cu o concluzie cât se poate de tranşantă: "Din toate 
aceste lipsuri în probleme ce ţin de situaţia de fapt şi de cea a personalului, 
lucruri pe care le-am înfăţişat doar pe scurt rezultă, după opinia mea, cu 
prisosinţă faptul că în Banat funcţionează cea mai dezordonată Admi
nistraţie de Ţară şi cel mai rău sistem de guvernare, că nu putea fi inventată 
vreo economie mai rea şi nici nu pot fi găsiţi în altă parte, adunaţi laolaltă, 
supuşi mai necorespunzători şi mai incapabili. A ajuta la îndreptarea acestui 
rău ne obligă nu numai conştiinţa şi raţiunea, ba chiar şi dragostea faţă de 
semeni."3 Pentru a-i face mamei sale întrucâtva mai suportabilă prezentarea 
acestei situaţii descurajante, Iosif al Ii-lea a adăugat la finele expunerii sale 
un pasaj oarecum mai optimist: "... în rest, nu-mi rămâne decât să solicit 
milostiva îngăduinţă şi iertarea Maiestăţii Voastre pentru toate problemele 
înfăţişate aici, deoarece râvna pentru binele statului şi datorinţa faţă de 
serviciul Maiestăţii Voastre m-au îndemnat să le exprim în culori pe cât de 
sincere, pe atât de vii. "4 

Deşi Iosif al Ii-lea se gândise încă în timpul primei sale călătorii 

(1768) la o schimbare fundamentală a sistemului de guvernare a Banatului5, 

totuşi Instrucţiunea pentru Administraţia Ţării Banatului6, elaborată în urma 
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raportului iosefin şi a observaţiilor făcute pe marginea acestuia, n-a adus 
schimbările dorite de împărat. Ce-i drept, preşedintele de până atunci al 
Administraţiei bănăţene, contele de Vilana-Perlas, fusese chemat la Viena 
spre a se justifica, fiind apoi înlocuit în funcţie de contele de Clary şi 

Aldringen 7. De asemenea, fuseseră înlocuiţi mai mulţi funcţionari, inclusiv 
consilieri ai Administraţiei Ţării 8 , dar împărăteasa-mamă, de orientare pre
cumpănitor conservatoare, n-a dorit să dea curs proiectelor ambiţioase ale 
fiului ei. 

Izbucnirea războiului ruso-turc ( 1768) a captat apoi atenţia tânărului 

împărat, aceasta îndreptându-se în mod firesc spre hotarele de est şi sud-est 
ale ţărilor sale de coroană. În acest context s-a desfăşurat şi inspectarea 
trupelor imperiale din Ungaria, efectuată de Iosif al Ii-lea în primăvara 

anului 1770. Faptul că împăratul s-a abătut cu acest prilej, pentru scurtă 

vreme, şi în Banat nu se cuvine atribuit doar importanţei militare a acestei 
"ţări de coroană" - aşa cum s-a presupus până acum9 -, ci deopotrivă 
intenţiei sale de a se convinge nemijlocit de rezultatul măsurilor luate acolo 
cu ocazia primei sale călătorii (1768). Dacă prima şi a treia călătorie (1773) 
a împăratului în Banatul Timişoarei pot fi reconstituite în mod detaliat 
datorită materialului de arhivă păstratlO, în schimb izvoarele privind cea de-a 
doua prezenţă imperială sunt foarte lacunare. Ni s-au păstrat doar însem
nările succinte ale lui Iosif al Ii-lea 11 , o listă a itinerarului urmat 12 şi jurnalul 
"oficial" de călătorie 13 . Din păcate, n-am reuşit să găsim jurnalul de călătorie 
al prinţului Albert de Saxa-Teschen, cumnatul, camaradul de drum şi confi
dentul împăratului cu această ocazie 14, al lui Iosif către Maria Tereza după 
revenirea Ia Viena şi nici o cu totul probabilă ordonanţă luată pe temeiul 
acestuia. Astfel, însemnările (Notata) 15 personale ale lui Iosif al Ii-lea rămân 
până în prezent izvorul principal pentru această a doua şedere, încă atât de 
puţin cunoscută, r. suveranului în Banat. 

Iosif al Ii-lea a părăsit Viena la 23 aprilie 177016, sub numele devenit 
obişnuit în asemenea ocazii, de conte von Falkenstein 17, fiind însoţit de 
prinţul de Saxa-Teschen. Călătoria imperială a urmat mai întâi traseul 
Odenburg (Sopron) - Pecs, până la Petruvaradin, pentru inspectarea cetăţii 
şi a trupelor imperiale dislocate acolo. Din comitatul Bâcs, împăratul a ajuns 
la I O mai 1770 la Becej pe Tisa, unde a înnoptat. A doua zi, călătoria a 
continuat pe teritoriul Banatului, trecând prin Franjova şi Melence. Apoi, pe 
un traseu aflat în zona de câmpie joasă (Becicherecu Mare, Torak, Pardanj, 
Sânnmartinu Sârbesc, Peciu Nou, Petroman şi Parţa), suita imperială a ajuns 
la Ciacova.- De aici, Iosif şi tovarăşii săi de călătorie au urmat fără oprire 
drumul până la Timişoara. În capitala Banatului, împăratul a rămas doar o 
jumătate de zi şi o noapte, după care a pornit spre Arad, trecând prin 
Sânandrei, Mănăştur şi Vinga. Şi la Arad, Iosif a poposit doar o singură zi, 
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continuându-şi drumul spre Oradea, cu scurte popasuri la Chişineu Criş şi 
Salonta. De la Oradea, călătoria a continuat apoi, prin Debreţin şi Keresztes, 
la Pesta, iar de acolo la Bratislava. La Viena, împăratul a revenit în ziua de 
28 iunie 177018. 

Se pune acum întrebarea dacă autorităţile centrale ale Banatului 
cunoşteau intenţia împăratului de a străbate "ţara de coroană" ce le fusese 
încredinţată spre administrare sau dacă Iosif - spre a evita potemkiniade 
asemeni celor din 1768 - a preferat să-şi surprindă funcţionarii fără să fi fost 
avertizaţi în prealabil. Dacă avem în vedere precedentul din 1768 19, precum 
şi măsurile luate cu ocazia călătoriei imperiale prin Banat la 1773 20, putem 
presupune cu destul temei că şi în 1770 s-a procedat în acelaşi fel, Camera 
Aulică şi Consiliul de Război avertizând din timp autorităţile bănăţene 

subordonate cu privire la venirea împăratului şi problemele legate de vizita 
sa. Presupunerea noastră este de altfel confirmată de faptul că - şi în 1770 -
Iosif al Ii-lea a fost întâmpinat la intrarea pe teritoriul Banatului de către 

generalul-comandant Mittrovszky21 şi de comisarul Kempelen22, răspunză
tor de acţiunea de colonizare a germanilor23 . Chiar dacă venirea împăratului 
n-a mai constituit - aşa cum suntem convinşi - o surpriză pentru autorităţile 
bănăţene, totuşi acestea n-au putut să-i ascundă monarhului racilele unei 
administraţii, pe are le descoperise singur cu doi ani mai înainte. Pe temeiul 
experienţei dobândite atunci, Iosif s-a putut convinge la faţa locului de 
efectul măsurilor luate după prima sa călătorie. Şi, în pofida şederii sale 
foarte scurte în Banat, constatările au fost şi de această dată străbătute de o 
notă de nemulţumire uşor sesizabilă. Deşi ni s-au păstrat doar însemnările 
făcute de împărat în grabă, totuşi se pot sesiza cu uşurinţă problemele care 
i-au reţinut atenţia în mod deosebit cu ocazia noii sale prezenţe în Banat. 

Încă în 1768, cu ocazia primei sale călătorii, Iosif îşi manifestase 
nemulţumirea faţă de modul greoi de funcţionare a administraţiei provin
ciale, deficienţă la care contribuise şi conflictul dintre cele două partide 
existente în rândul consilierilor administrativi (Brandenburg, respectiv 
Hildebrand)24. Doi ani mai târziu situaţia avea să i se înfăţişeze suveranului 
aproape neschimbată. Chiar dacă se mai mulcomise întrucâtva conflictul 
deschis, totuşi Iosif a trebuit să constate cu nemulţumire că noul preşedinte 
al Administraţiei Ţării, contele Clary25 şi generalul-comandant, contele 
Mittrovszky, îşi disputau cu încrâncenare poziţia de conducere. De aceea 
Iosif a socotit necesar să intervină pe loc pentru a concilia ambiţiile celor doi 
protagonişti. Dar împăratul a fost impresionat cu mult mai neplăcut de 
intrigile legate de ocuparea a două posturi vacante de consilier administrativ, 
mai ales că această competiţie stârnise din nou vechiul spirit de partidă. 

Dacă în privinţa lui Josef Johann Herd, comisar provincial26 şi de altfel unul 
dintre puţinii funcţionari din Banat care s-au bucurat de un cuvânt de 
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apreciere din partea împăratului27 , nu s-a formulat nici un fel de obiecţie, în 
schimb candidatura pentru cea de-a doua funcţie de consilier a dezlănţuit o 
confruntare acerbă între partida din jurul contelui Clary şi aderenţii lui 
Wolfgang von Kempelen, comisarul însărcinat cu acţiunea de colonizare a 
germanilor. Clary şi ai săi doreau ca locul vacant de consilier să îi revină 

secretarului Administraţiei bănăţene, Hammerschmidt, în vreme ce partida 
comisarului Kempelen sprijinea energic candidatura lui Franz Carl 
Neumann28, funcţionar la Oficiul sării din Lipova, care se remarcase în 
cursul acţiunii de colonizare a germanilor în Banatul de la câmpie. Iosif al 
Ii-lea, căruia îi erau cu siguranţă cunoscute încă mai demult divergenţele de 
opinie între Clary şi Kempelen, a luat încă în timpul prezenţei sale la Timi
şoara decizia de a-l rechema pe Kempelen din Banat29 , chiar dacă nu avea 
nici o îndoială cu privire la capacităţile profesionale ale acestuia. La luarea 
acestei hotărâri se pare că au fost determinate opiniile lui Kempelen cu 
privire la colonizarea germană30 - de altfel o problemă de maxim interes 
pentru împărat-, dar şi legăturile prea strânse ale acestuia cu Neumann, pe 
care partida guvernatorului Clary nu îl va fi zugrăvit lui Iosif în culorile cele 
mai favorabile31 . 

Modul complicat de desfăşurare a activităţii curente şi circuitul greoi al 
actelor Administraţiei provinciale, care îl nemulţumiseră pe Iosif şi în I 768, 
i-au produs aceeaşi insatisfacţie şi în I 770. "Întrebările mult prea numeroase 
adresate la Viena" - notează împăratul cu ocazia celei de-a doua călătorii -, 
faptul că din partea consilierilor Administraţiei nu se înaintează referate în 
scris, i-au readus lui Iosif în minte ideea exprimată încă din I 76832, anume 
a "separării treburilor civile de cele militare", de fapt modificarea reformei 
administrative realizate în I 751- I 753. În acest spirit, dar şi pentru a-i 
impulsiona pe funcţionarii imperiali, administratorilor de district urma să li 
se confere un "caracter militar", adică şi subordonarea lor pe linie militară. 

Împăratul a acordat o atenţie deosebită - explicabilă de altfel şi prin 
scopul principal al vizitei sale - problemelor de ordin militar, în mod special 
celor legate de organizarea regimentelor de graniţă în partea de sud şi de 
sud-est a Banatului. Iosif a părut în mare măsură satisfăcut de progresele 
înregistrate de înfiinţarea batalionului de graniţă germano-bănăţean, acţiune 
încredinţată colonelului Geneyne33 . Aducerea unor noi colonişti germani pe 
teritoriul viitorului district grăniceresc se desfăşurase în mod promiţător34 , 
iar măsurile luate de Geneyne în vederea conservării fondului silvic şi a 
aprovizionării cavaleriei erau socotite mulţumitoare. Doar "şicanele din 
partea Oficiului administrativ" Panciova - determinate probabil de cedarea 
anumitor terenuri pe seama viitorului district de graniţă - urmau să fie 
eliminate cât mai curând posibil. În schimb organizarea batalionului iliric de 
graniţă, încredinţată locotenent-colonelului Szeczujacz35 , se desfăşura mult 
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mai greu. Deşi "naţiunea (populaţia locală - n.n.) este bună" - remarca 
împăratul -, "pripeala" anumitor ofiţeri determinase mai multe acte de 
dezertare din rândul noilor soldaţi de graniţă. Pe de altă parte, împăratul nu 
s-a pronunţat nici în favoarea unui schimb de populaţie - o "translocare" 
cum o numeşte în însemnările sale -, deoarece ar fi presupus un efort finan
ciar prea mare. În această situaţie, Iosif s-a declarat de acord doar cu coloni
zarea prediului Orela, pe care o socotea "deosebit de necesară". Dar cel mai 
anevoios şi spre marea nemulţumire a împăratului se desfăşura acţiunea de 
organizare a batalionului român de graniţă, încredinţată locotenent-colone
lului Papilla36, deoarece populaţia românească de pe teritoriul noului district 
de graniţă opunea militarizării o rezistenţă neaşteptat de tenace. În capitala 
Banatului împăratul a avut de altfel o discuţie lămuritoare cu câţiva repre
zentanţi ai noilor săi grăniceri români ("am stat de vorbă cu ei"), constatând 
cu nemulţumire că "noii grăniceri români nu sunt pe deplin mulţumiţi". De 
aceea Iosif şi-a notat următoarea concluzie, care urma să fie transmisă 

autorităţilor militare şi civile ale Banatului: "Fie devin cu toţii militari 
(grăniceri - n.n.), fie să se ia măsuri privind schimbarea satului Teregova cu 
Cănicea şi un alt sat (Domaşnea - n.n.). Problema a fost însă rezolvată abia 
în toamna anului 1771, după intervenţii personale repetate ale împăratului3 7 . 
Pentru a impulsiona acţiunea de organizare a graniţei militare în Banat, Iosif 
a hotărât încă în timpul scurtei sale prezenţe la Timişoara înfiinţarea unei 
"comisii militare mixte"38 şi a dispus înlăturarea disfuncţionalităţilor din 
activitatea Comisariatului militar provincial. 

Deosebit de nemulţumit s-a arătat împăratul - la fel ca în 176839 - şi 
de activitatea departamentului de justiţie. Condiţiile înfiorătoare din temniţa 
de la Timişoara, procedurile judecătoreşti interminabile, nesocotirea dreptu
lui de apel, folosirea abuzivă a torturii şi pronunţarea cu uşurinţă a sentinţei 
capitale40 nu puteau decât să-l revolte pe monarhul care se socotea un prie
ten al semenilor săi. De aceea Iosif şi-a propus să poarte în această privinţă o 
discuţie serioasă cu guvernatorul Clary şi consilierii acestuia. Construirea 
unui edificiu corespunzător pentru Tribunalul provincial, lucrare evaluată la 
suma considerabilă de 50000 florini, era socotită de împărat ca o necesitate 
stringentă. De asemenea, monarhul şi-a propus încadrarea corespunzătoare 
cu personal competent a departamentului justiţiei, chiar dacă şefii acestuia -
Ebenfeld41 şi Bogacs - s-au bucurat de cuvinte de apreciere. Iosif a socotit 
cu atât mai necesară primenirea justiţiei provinciale, cu cât lotria din 
Banat42 putea fi ţinută sub control doar cu mare greutate. De aceea, în 
însemnările sale din 1770 împăratul a insistat asupra necesităţii dezarmării 
cât mai grabnice a lotrilor, asupra desfiinţării "sălaşurilor" care le ofereau 
adăpost şi a aplicării legii marţiale. Lotria l-a îngrijorat pe Iosif cu atât mai 
mult, cu cât nici un mijloc aplicat până atunci nu dusese la atenuarea acestui 
fenomen deosebit de păgubitor. 
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În însemnările sale din 1770, împăratul se referă pe scurt la diferite 
probleme de ordin religios, care îl impresionează neplăcut şi cu ocazia pri
mei sale călătorii. Abuzurile episcopului greco-ortodox al Timişoarei, 

Vikentije Joanovic Vidak43 - sesizate şi în 1768 - stăruiau pe mai departe. 
Protopopul Kuzmanovic îl acuza pe episcopul Vidak că "a obţinut prin 
presiuni eliberarea tuturor singheliilor (acte de numire a preoţilor-parohi -
n.n.) pe seama sa şi de aceea nu-i îngăduie să-şi ocupe funcţia în protopo
piatul său". Un anumit preot Lujebratic se plângea la rându-i monarhului 
împotriva episcopului Vidak. De această dată, acuzaţiile aduse episcopului 
de Timişoara par să fi fost nefondate, deoarece împăratul, sfătuit de consi
lierul administrativ Bogacs a decis pedepsirea celor doi denunţători. În 
schimb cei 13000 florini cuveniţi episcopului ca salariu din partea fiscului 
imperial au fost reduşi la suma mai modestă de 3000 florini. 

Încă în raportul său adresat Mariei Tereza după călătoria din 1768, 
Iosif al Ii-lea ceruse elaborarea unei hărţi a Banatului şi efectuarea unei 
conscrieri a populaţiei44 , propuneri fundamentate prin serioase argumente 
de politică economică. Astfel, în 1769, ofiţerii topografi aflaţi sub comanda 
locotenent-colonelului Elmpt45 începuseră deja lucrările de ridicare a hărţii 
Banatului. În 1770, Iosif a putut constata cu mulţumire că activitatea echipei 
lui Elmpt dăduse deja roade: jumătate din teritoriul întins al districtului Lugoj 
fusese cartografiat, urmând ca până la finele acelui an să se încheie 
operaţiunile în districtele Lipova, Timişoara şi Ciacova46. Deşi împăratul îşi 
dădea seama că lucrările înaintau "cam încet", totuşi el nu s-a raliat 
Administraţiei provinciale, care dorea să-l grăbească pe Elmpt peste măsură. 
Atitudinea lui Iosif se explică prin faptul că Elmpt îl asigurase personal, că o 
cartografiere temeinică ar fi dus la găsirea unor terenuri potrivite pentru 
amenajarea a nu mai puţin de 300 sate de colonişti. Iar un astfel de argu
ment nu se putea bucura decât de audienţa cea mai binevoitoare a împăra
tului, interesat, la fel ca în 1768, în mod cu totul deosebit de bunul mers al 
colonizării germane. 

Timpul foarte scurt petrecut în Banat nu i-a îngăduit împăratului 

formularea unor observaţii consistente referitoare la economia şi comerţul 

provinciei. Pe traseul urmat prin zona de câmpie, Iosif s-a putut convinge 
doar de efectele dezastruoase ale inundaţiilor Timişului, care compromiseră 
recolta din acel an în cea mai mare parte47 . Aceasta a fost de altfel şi singura 
observaţie de ordin economic. În schimb împăratul a acordat o atenţie mai 
mare unor probleme comerciale. Tariful vamal aplicat supuşilor otomani, 
datând încă din vremea tratatului de comerţ de la Passarowitz ( 1718), se 
dovedise extrem de păgubitor pentru supuşii imperiali din Banat. De aceea 
Iosif şi-a propus în însemnările sale ca, odată revenit la Viena, să găsească o 
soluţie convenabilă pentru această problemă de mare însemnătate48 . Pre-
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zenţa la Timişoara a fost pentru împărat - la fel ca în 1768 - un prilej potri
vit pentru a se informa asupra evoluţiei Companiei de comerţ a lui 
Sauvaigne49. Progresul înregistrat de această societate privată de comerţ, 
corespunzând şi intereselor statului - "Compania de comerţ privilegiată 

cezaro-crăiască" Timişoara-Triest se afla pe atunci în curs de dizolvare -, l-a 
îndemnat pe monarh să încurajeze Compania lui Sauvaigne. Chiar dacă, din 
raţiuni de politică economică, s-a pronunţat împotriva vămii de 30% asupra 
seminţelor de bumbac importate, totuşi împăratul şi-a manifestat satisfacţia 
faţă de comerţul cu pălării şi articole de sticlărie iniţiat de această "Nouă 
companie bănăţeană de comerţ"50 , care proiecta să înceapă şi exportul de 
salitră. Mai mult, pentru a încuraja activitatea Companiei Sauvaigne, împă
ratul intenţiona - aşa cum rezultă din însemnările sale din 1770 - să-i 

confere "un privilegiu şi un titlu". 
Sosit la Arad la 14 mai 1770, atenţia lui Iosif s-a îndreptat cu precă

dere asupra lucrărilor de construcţie a cetăţii de acolo51 . Nemulţumirea, pe 
care o manifestase deja cu ocazia vizitei din 176852 , a fost de această dată 
sporită de starea de lucrări care nu se schimbase în bine. Deşi zidăria era "în 
mare parte ridicată"53, totuşi inundaţiile Mureşului - în însemnări Iosif reţi
nea faptul că "nimeni nu-şi mai aduce aminte de aşa inundaţii" - stânjeneau 
nu numai lucrările de construcţie, ci ameninţau în acelaşi timp cartierul 
german al Aradului. De aceea împăratul a decis să-l convoace la Viena spre 
justificare pe conductorul-arhitect54. Monarhul a fost la fel de neplăcut 
impresionat de abuzurile omnipotentului prefect cameral Lovasz55 , împo
triva căruia se plângea întreaga comunitate orăşenească. Nici vicecomitele 
Forray56 şi nici substitutul acestuia, Klempay57, nu reuşiseră să clintească 
întrucâtva poziţia lui Lovasz. Din însemnările împăratului nu rezultă însă şi 
măsurile pe care intenţiona să le ia împotriva acestui "tiran", cum îl numeşte 
expressis verbis. De altfel nici vicecomitele Forray nu se bucura de o faimă 
mai bună, deoarece - aşa cum menţiona Iosif însuşi în însemnările sale -
justiţia din comitatul Aradului depindea de bunul său plac "şi nu există vreo 
reglementare ca lumea nici măcar în ceea ce priveşte instrumentarea unui 
proces în Ungaria"58. Despre Pahomije Knezevic59, nou-instalatul episcop 
greco-ortodox al Aradului, pe care Iosif îl cunoscuse încă în timpul vizitei 
din 176860, monarhul face doar menţiunea că n-ar fi fost dorit de mirenii săi 
în scaunul arhieresc datorită asprimii sale. 

La Arad, Iosif al Ii-lea a avut cu foarte mare probabilitate o convorbire 
confidenţială cu guvernatorul ardelean O'Done1161 - pe de o parte pentru a 
cunoaşte pe semne mai bine relaţiile încordate ale acestuia cu stările Transil
vaniei62, pe de altă parte însă pentru a pune la punct diferite aspecte ale 
aşteptatei sale vizite în Marele Principat, proiect care a fost însă amânat pe 
mai târziu63 . Dar, la aceste chestiuni ne vom referi cu altă ocazie. 
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Ne mai rămâne acum să răspundem la întrebarea privind efectele celei 
de-a doua vizite imperiale asupra situaţiei din Banatul Timişoarei şi comita
tul Aradului. Un răspuns, poate cel mai elocvent, îl constituie cea de-a treia 
vizită, pe care împăratul a întreprins-o în aceeaşi regiune în anul 1773, pre
cum şi constatările făcute cu acel prilej şi măsurile luate în consecinţă64. 

ANEXĂ 

(mai 1770) - Însemnările împăratului Iosif al II-iea despre 
călătoria făcută în Banatul Timişoarei65 

Notata 

Kempele 
allzuvill Anfragen zu Wienn. 
Administration auf Lippova. 
Stand-Recht fiir die Rauber. 
Deren Desarmirung. 
Abschaffung deren Salaschen. 
Impopulirungs-Regulirung. 
Deren alljăhrliche Anzahl. 
Separirung des Militaris von Civili. 

Scczujacs 
Ursach deren 41 Mann Descrteurs. 
Schlechte Foxung. 

Ein mehreres von Kempele pag. 2 et. 7 

Jetzige Translocirung wird crschrocklich auf gespart. 
Dreyzehn revertirt. 
Durch die Uberreilung des Officiers viere verloren gegangen. 
Land ebene, schlechte Cultur. 

Papilla 

Die Wallachen, die neuen, nicht vollig zufrieden. Mit ihnen geredet. 
Oder Militares oder wegen Vertauschung [pag. 2] von Teregova gegen 
Canischa und noch ein anderes Dorf. 

Geneyne 
Hoffet gut wegen der Ansiedlung. 
Memorial von Caludiern. 
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Das Waldel zu conserviren. 
Chicanen vom Verwalter-Amt. 
Sie haben nur 5 Dorfer. 
Und die Verpflegung der Cavallerie, er wolte sie ilbernehmen. 

Der russische Papp beschweret sich gegen der Temeswarer Bischof. Wegen 
Justitiali Clary alles zur Administration, 

Land-Richter Panost zu machen; kan die Sprach. 
Die Rathe referireo nichts schrifftlich. 
Buchhalterey schlecht. 
Kempele 15 fl Liefergelder, nie hier, allezeit in Lippova, sonsten geschikt. 

Ein mehreres von Kempele pag. 1 und 7. 
Militaire-Caractere filr die Verwalters. 
Bauung des Land-Gerichts-Haus 50000 fl. 
Sterben viele in Arrest. 
Das Spital. 
Bau-Verwalter Paes in Wienn wegen Arad. 
Maut-Tariff hat Anstaml wegen Tilrken, [pag. 3] ruinirte uns ere 
Unterthanen. 

2. Carabiniers } Brockuasen 

2. Chevaux legers } 
mit O'Donell Kinsky 

Bathiany 
Berlichingen 

Darmstatt 
d' Ayassass 

Linden 
Carl Palffy 

Podstazky 
Voghera 

Kleinholtz 
Jung-Modena 

} 

} 

} 

} 

Bos fort 

Pugnetti 

Berlichingen Obrister 

Berlichingen F. M. Lieiltenant 

} Reischach 
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Caramelli } Co burg Stampa 

Wiirtemberg } Lasgallner Serbelloni 

2. Ertzherzogs } Lichtenstein 

EI m p t 
Ein mehreres hievon pag. 5 

nimt auf, ist fertig mit halb Lugos; wird heuer mit Lippovaer, 
Temeswarer und Csakovaer District vollenden. Die Administration will ihn 
iibereilen [pag. 4] und versteht es nicht. Er versichert, daB, ohne auf den 
Praedien, in guten Gegenden noch 300 Dorfer Platz haben. 

Militaria 

Wegen Praedio Orela, Secsujacs hăchst nothwendig. 
Wegen Commissariat hier viele Anstănde. 
Militaire-mixte-Commission. 
18. Beschellers văllig unnătig. 
Hammerschmid Secretari. 
Wegen Concertation, Rangs-Disput zwischen Clary und Mitrovsky. 
Wegen Masenbach zufrieden. Masenbach erstaunt liber die Wălder, 

findet guten Grund. Will zuriick kommen. 
Die Nation gut. 

Bischof von Temesvar sehr betriibt. 

Begehrt Satisfaction wider den Cosmanovics. 

Ein mehreres von 
ihm pag. 2 und 7. 

Beschweret sich sehr wider Lujebratich. Reducirt von 13000 fl. auf 
3000 fl. 

Will nach Wienn kommen [pag. 5] 

Cosmanovich sagt, daB er alle Attestata fiir sich erpresset und darum 
ihn nicht in sein Protopoppiat hinauslasse. 

Hard, Provincial-Commissari ist gut. Will Rath werden; gehet noch 
einer ab. Clary ihm nicht Feind; wolte den Secretari darzu, Kempele aber 
den Neumann von Lippova. 
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Sauvaigne-Compagnie, ein Privilegium und ein Titel. Dreyssig per 
cento Maut auf Baumwoll-Samen ungeschikt. Er handelt mit Hiiten und 
Glăsem. Will Podaschen anfangen. 

Neumann von Lippova sagt sich vollig unschuldig; fiinffach gestraft 
worden. 

Die Ausmessung sehr nutzbar; gehet etwas langsam. 

E l m p t z u L i p p o v a. Ein mehreres von Elmpt pag. 3. 

Das Justitiale nach der Theresiana, langsam, schier keine Appellation. 
Die Leute sitzen sehr lang. 
Die Kerkers sind entsetzlich. 
Sie miissen beysamen in Casamatten seyn, welches alle Bekennungen 

unmoglich macht; sie lăugnen alles. Die Tortur ist umsonst; auch die 
Todesstrafe. [pag. 6] 

Eine Menge Arrestanten, gegen 240 Personen, worunter 60 gar noch 
nicht examiniret sind, ist unmoglich zu kleken. 

Die Raubers 

Die 2 Harum-Pascha, Vatter und Sohn Malenovich, haben Pardon 
erhalten, hernach arretirert worden. Der Vatter ware hernach wiederum bey 
einem Raub und Mordthat, der Sohn aber bey der Bratung und Ausraubung 
diesseitiger Unterthanen. 

Man sagt, daB sie aus Rach gegen die Tiirken dieses gethan haben, 
wegen entraubten Gut und misbrauchten Frau. 

Die Verheeler sind noch viei stratbarer, worunter sogar ein Ober-Knces 
von Ujpalanka und ein Popp ware, welche beyde arretiret worden. 

Sie lassen sich ansagen, schreiben ordentliche Brandschatzung aus, 
fahren in Wagen; man weiB und siehet und trauet sich ihnen nichts zu thun. 

Das Militare selbst, und hat sich ein Corporal mit 7 Mann die Patronen 
und das Bord, ohne sich zu wehren, wegnehmen lassen. Sie schicken 
Pistolen zum repariren ein und man lasset es ihnen machen. 

Die Anstalten sind sehr schlecht; sie gehen hin und her iiber den 
Cordon, so offt sie wollen, [pag. 7] ohne angehalten zu werden, bey 
Ostrova, Gay und Dubovacs. 

Die Triebe heissen nichts. 
Keine Wacht in Dorden. 
Stand-Recht und innerliche Dispositiones seynd vonnothen. 
Bogacs und Ebenfeld haben das Justitiale; scheinen, besonders der 

anderte, geschickt zu seyn. 

447 



Ersterer sagt, dal3 der Bischof von Temesvar im mehresten unschuldig 
seye. 

Die Calumnianten waren zu bestraffeb. 
Ein mehreres von diesem Bischof pag. 4. 

Kempele und Clary sehen nicht zusammen; ersterer zuriick zu 
beruffen. 

Ein mehreres von Kempele pag. 1 und 2. 
Forray, Vice-Gespan in Arad, ist nicht da. Klempay versichet seine 

Stelle. Er sagt, dal3 das Wasser vielen Schaden macht, dal3 aber dannoch 
hofnung zum Obst und guten Wein iibrig ware. 

Von Manns-Gedenken weil3 man keine solche Ergiel3ungen der 
Maross und Koross. 

Schon vor 2 Monaten begangener Todtschlag und Raub in Arad selbst, 
5 Personen seynd arretirt und keine examinirt, weil das Comitat noch nicht 
versammelt ist. Also hanget es von der Willkiihr des Vice-Gespan ab und ist 
keine bestandige Ordnung, auch nicht cinmal ad instruendum processum in 
Ungarn vorhanden. [pag. 8] 

Ein mehreres von Lovacs pag. 11 . 
Die gantze Stadt und Gemeinde ist wider den Cameral-Praefect 

Lovacs sehr aufgebracht. 
Sie praetendiren, dal3 sie alle Weingarten haben, welche anjetzo vollig 

unniitz werden. 
Sie begehren auch wegen ihrer Schuldenlast ein ahnpartheyische 

Commission. 
Die Vestung Arad hat nicht allein alle Graben voii mit Wasser, aber 

auf dem Platz, wo die Stadt hinkommen solte, steht das Wasser zu 3 Schuh 
hoch und ist von unten aufgegangen. 

Alle Arbeit ist gehemmet und wann das Wasser wird abgeloffen seyn, 
so hoffen sie, bey resolvirter Fundirung, dal3 in ein Par Jahren alles 
Mauerwerk wird fertig seyn. 

Die Zungen, so zwischen der Maross ist, und die attaquable Seiten ist 
vollig inundirt, wie auch die teutsche Stadt in Arad. 

Die Griechen hatten lieber den Besdiner Abbten zum Bischof gehabt 
als den jetzigen, weil er sehr scharf ist. [pag. 9] 

O'Donell sagt, dal3 es abscheiilich in Siebenbiirgen zugehe, lauter 
Intriguen, iiberhiiuffte Arbeit, und man kan mit nichts vom Fleck kommen. 

Brukenthal ware fiir Erhebung einiger Tyrannen seiner Nation allein 
besorgt, sein Contributions-Sisteme ware auch nicht bewul3t, wie auch dem 
Militari der Nachlal3 nicht bekant, er wiirde bald weggehen, und wiirde 
dennoch nichts ausgemacht seyn. 
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Einen Civilisten zum Gubernator zu machen, wăre nicht rathsam, 
einen aus dem Land wăre schon gar nicht măglich, er, O'Donel, wiinschte 
zuriickzukommen, wolte sich dennoch noch lănger sacrifieiren. 

Der Commandant in Carlsburg wăre zu alt, weil anjetzo viel dort zu 
thum, den Obersten von Pellegrini fiinde er dazu tiichtig. 

Statt dem Medniansky den Mattesen aus Sclavonien auf Hermanstatt, 
welcher sehr geschickt ist. 

Wegen denen Adlern, solche sind unmăglich zu vertheidigen, aber er 
wiirde den Terrain, wann sie solten ausgegraben werden, armata manu 
wieder recuperiren. [pag. l O] 

Kein eintziger Wallach noch Moldauer seye zum Ansiedeln heriiber 
gekommen, obwolen der Krieg ist. Sie wăren dariiber durch Maurocordato 
cormals freye Lei.ite worden und heriiben wăre die Sclaverey und die 
Bedriickung deren Grundherren gar entsezlich. Viermal die Wochen mi.issen 
sie robotten, und das ăfters etliche Tag-Reysen weit; iiberdies mu/3 auch 
noch das Weib spinnen aus Robott. 

Die Separartion des Militaris vom Provinciali seye ohnentbehrlich. 
Der Brukenthal wolte es, aber es wiirde nichts daraus werden. 

Bei denen Seklern wăre es leichter, die haben alle das onus militandi. 
Die Vertauschungen und Obersetzungen seyen beschwerlich. 

Bey Terzburg und Carlsburg. 
Just beym Eingăngen der Wallachey seye gar keine Grănitz-Militz. 
Das erste Sisteme seye văllig verfehlet worden und anjetzo schwer zu 

halten. 
Mit dem Bischof Baitay seye er zufrieden, wi.inschet nur etwas mehrer 

Authorităt, auch zum Bestrafen, weilen die Intriguanten in dem Land, wann 
sie keinen Ernst sehen, zu gar nichts zu bringen seynd. 

Eine Urbarial-Regulation seye hochst [pag. 11] nothwendig wie auch 
da/3 das Land geometrisch aufgenommen werde, da durch einen eintzigen 
Stuhl, der aufgenommen worden, schon um 10000 fl. Praevaricationen 
gefunden worden. Wenigstens in denen săchsischen Sti.ihlen solte manns 
anbefehlen, die fundus regius seynd, welches sie sich aber anjetzo zum 
erstenmal zu disputiren angema/3et haben. 

Clary Thesaurarius wie auch der griechische Bischof seynd noch nicht 
angekommen. 

Die Seckler-Hussaren sollen besonders schăn und geschickt. seyn. 
Wider Lovacs ist die gantze Stadt aufgebracht. Er soll eln rechter 

Tyrann seyn. Er hat den Stadt-Richter lassen 2 Stăck auf den Buckel 
abschlagen. Er hat sich vieles Geld gemacht. 
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NOTE 

*Textul în limba germană Die zweite Reise Kaiser Josephs II. ins Temeswarer Banat a apărut 
în Mitteilungen des 6sterreichischen Staatsarchivs, voi. 45 ( 1997), p. 233-247. 

Icu privire la aceasta, cf. J. Szentklăray, Szaz ev Delmagyarorszag ujabb tărtenetebol 
(1779-tăl napjainkig), voi. I, Timişoara, 1879, p. 202-221. O prezentare corectă, chiar dacă 
lacunară, a primei călătorii a împăratului în Banat la S. Neidenbach, Die Reisen Kaiser Josephs li. 
ins Banat (Teză de doctorat, Viena, I 967). Iosif al Ii-lea a intrat în Banat la 20 aprilie I 768 pe la 
Sânnicolau Mare şi a părăsit provincia la 18 mai I 768, pe la Titel. În timul şederii sale în Banat, 
împăratul a vizitat districtele Cenad, Lipova, Lugoj, Caransebeş, Orşova, Palanca, Vârşeţ, Ciacova, 
Timişoara şi Becicherecu Mare. În capitala provincei, la Timişoara, Iosif al II-iea s-a aflat între 14 şi 
17 mai I 768. Însoţitorii împăratului în această primă călătorie în Banat au fost cumnatul său, prinţul 
Albert de Saxa-Teschen, adjutantul său generalul conte Nostitz, marele comis contele Dietrichstein, 
feldmareşalul conte Lacy şi generalii Laudon, Colloredo şi Miltitz. 

2J. Szentklăray, op. cit., p. 206. · 
3/bidem, p. 214. 
4/bidem, p. 2 I 5, nota I. 
5în însemnările autografe ale împăratului se găseşte următoarea observaţie: "E nevoie de un 

şef (adică preşedinte al Administraţiei provinciale - n.n.) de ispravă sau totul să devină militar (să fie 
sub jurisdicţie militară n.n.) ori numai graniţa din faţă, iar restul să se vândă în bucăţi mici, dar numai 
în aşa fel, încât stăpânii de pământ să se supună legilor din Boemia sau din Moravia - asta e părerea 
mea", cf. J. Szentklăray, op. cit., p. 206. 

60 prezentare cuprinzătoare la J. Szentklăray, op. cit., p. 216 şi urm. 
7 Acesta dobândise încă în 1766, în calitate de comisar aulic în Banatul Timişoarei, cunoştinţe 

suficiente cu privire la "ţara de coroană" ce îi era încredinţată, cu toate că Iosif al II-iea I-ar fi dorit în 
acea funcţie pe Wofgang von Kempelen, pe atunci comisar răspunzător de activitatea de colonizare. 

Spentru a impulsiona rezolvarea problemelor de serviciu, numărul consilierilor Administraţiei 
Ţării a fost mărit de la 6 la 8, iar atribuţiile lor au fost circumscrise mai precis. 

9.J. Szentklăray, op. cit., p. 22 I. 
IOPregătim o monografie exhaustivă despre prima călătorie a lui Iosif al Ii-lea în Banat. 
11 Haus-, Hof- und Staatsarchiv Wien (HHStA), Habsburgisch-/othringische 

Fami/ienarchive, Hofreisen, Karton 2, foi. 334-339. 
12/bidem, foi. 322-329 (vezi şi nota 16). 
I 3Jbidem, foi. 310-321. 
I4în 1879 jurnalul se afla încă în proprietatea feldmareşalului arhiduce Albrecht, cf. J. 

Szentklăray, op. cit., p. 221, nota 2. 
15Textul se publică în anexă. 
16Cu privire la opririle lui Iosif al Ii-lea în timpul călătoriei sale prin Ungaria şi Banatul 

Timişoarei în aprilie-iunie 1770, vezi Osterreichische Nationalbibliothek Wien, Codex 
Vindobonensis Palatinus 7427: "Verzeichnis deren von Seiner Rom. Kais. Mayestăt Joseph dem II. 
auf Allerhăchstdero Reisen genommenen Nachtstationen vom Jahre 1766 bis 1790. Nebet 
Betrachtungen iiber Kaisers Joseph des II. Leben, Regierung und Absterben. Franz Ludwig de 
Selliers, Chevalier de Moraville". Această descriere a fost realizată în anul 1792 şi dăruită în aprilie 
1796 Bibliotecii Imperiale, fiind editată parţial de Wolfgang May (vezi nota 17). Vezi şi HHStA, 
Hofreisen, Karton 2, foi. 322-329: "Verzeichnis derjenigen Provintzen, Comitats oder Districten, 
wie auch aller Ortschafften durch welche Wir bey unserer Reyse im Friihjahr anno 1770 gefahren, 
nicht minder jener, bey welchen Abwechslungen angestelt waren oder worinn Wir Nachtlager 
gehalten, nebst Bemerkung der Tăgen so Wir auf dieser Reyse zugebracht, der Entfemung einer 
jeden Ablăsung von der andem, der Fliisse so bey ein-oder andern Orte zu iibersetzen waren und, 
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endlich, derjenigen Sachen, so bloss in Anbetracht des Bodens und der Gegend und der Lage einiger 
Achtung wiirdig seynd". 

17J. Szentklăray, op. cit., p. 221, nota 2. Despre obiceiurile de călătorie ale lui Iosif al II-iea, 
vezi, pe lângă amintita teză de doctorat a Sieglindei Neidenbach (cf. nota I) şi teza de licenţă de stat 
la Institut fiir iisterreichische Geschichtsforschung a lui Wofgang May, Studien zur Reisetătigkeit 
Kaiser Josephs II., Viena, 1983; idem, Reisen "al incognito". Zur Reisetătigkeit Kaiser Josephs II., 
în "Mitteilungen de lnstituts flir iisterreichische Geschichtsforschung", voi. 93 (1985), p. 59-92; 
idem, Die Reisen Josephs II., în "Osterreich zur Zeit Kaiser Josephs II. Katalog der 
Niederiisterreichiscehn Landesaustellung, Stift Melk, 29 Mărz-2. November 1980'', Horn, 1980, p. 
82-84, tab. 2 şi tab. 3 la p. 712-715. 

18Registrul de ceremonii a stabilit ziua de 19 iunie 1770 drept dată a reîntoarcerii 
împăratului la Viena: "Înainte de masă, Maiestatea Sa Împăratul a sosit în cele mai bune condiţii din 
călătoria pe care a făcut-o", cf. HHStA Wien, Zeremonialprotokoll, 1769/1770, foi. 177. 

19Hofkammerarchiv Wien (HKA), Banater Akten, Fasz. 209. 
20 J. Szentklăray, op. cit., p. 221 şi urm., nota 3 şi M.P. Dan, C. Feneşan, Informaţii privind 

pregătirea celei de-a treia călătorii a lui Iosif al Ii-lea în Banat, în Banatica, 4, Reşiţa, 1977, p. 
259-268. 

21 Maximilian Iosif conte Mittrovszky ( 1709-1782), general-locotenent în 1769, general de 
cavalerie în 1773, între 1769 şi 1775 general-comandant în Banatul Timişoarei, cf. A. P. Petri, 
Biographisches Lexikon des Banater Deutschtums, Marquartstein, 1992, col. 1286. 

22Wolfgang cavaler de Kempelen ( 1734-1804 ), consilier aulic ungar, apoi Consilier la 
Camera Aulică contribuie în mare măsură la acţiunea de colonizare terezană târzie a Banatului 
Timişoarei, pe care îl vizitează între 12 septembrie şi 18 noiembrie 1767 din ordinul împărătesei 
Maria Tereza; autor al unei cuprinzătoare scrieri despre colonizarea Banatului ("Relation ... iiber 
die ... Banatische Impopulations-Untersuchungskommission", HKA Wien, Handschrift 494, 272 
file); comisar însărcinat cu acţiunea de colonizare pe lângă Administraţia Banatului în timpul contelui 
Clary; la Viena a devenit foarte cunoscut prin invenţiile sale mecanice ("maşina de şah", "maşina de 
vorbit"), cf. A. P. Petri, op. cit., col. 904 şi An. Arneth, Briefe der Kaiserin Maria Theresia an ihre 
Kinder und Freunde, voi. I, Viena, 1881, p. 157, nota I. 

23 înjurnalul de călătorie, la data de IO mai 1770, la Becej, figurează următoarea însemnare: 
"Kempelen şi Mitrovsky au fost aici; despre ce mi-au spus, altă dată'', cf. HHStA, Hofreisen, 
Karton 2, foi. 31 O. 

24în însemnările din I 768, Iosif al II-iea a scris următoarele cu privire la aceste aspecte: 
"Totul este aici în cea mai mare nemulţumire şi dezbinare; intrigile împiedică serviciul. Într-adevăr, 
chiar nu se face defel ca, ceea ce aprobă unul, să nu fie dezaprobat de ceilalţi", cf. J. Szentklăray, op. 
cit., p. 205. 

25Karl Ignaz conte al Imperiului de Clary şi Aldringen (1729-1791 ), preşedinte al 
Administraţiei Ţării Banatului şi al Direcţiei Miniere Bănăţene între 1769 şi 1774. 

26 Josef Johann Herd (Hiird) von Hutten (1706-1771 ), administrator al mai multor districte 
din Banat (1753 Ciacova, 1753-1756 Timişoara, 1756-1764 Lugoj); comisar provincial între 1764 şi 
1771, cf. A. P. Petri, op. cit., col. 693. 

27în 1768 împăratul scria următoarele despre însuşirile funcţionarului său: " ... doar comi
sarul provincial Herd, care a fost nevoit, datorită diferitelor transporturi şi încărcături, să călăto
rească adeseori în diferite părţi, dispune de cea mai solidă cunoaştere a situaţiei de la faţa locului" 
(A. P. Petri, op. cit„ col. 693). Într-un alt loc, Iosif al II-iea notează despre Herd următoarele: 
"Comisarul provincial Herd este priceput, dar foarte ocupat" (J. Szentklăray, op. cit„ p. 205). 

28Francz Carl Samuel Neumann von Buchholt (1722-1782), subadministrator al districtului 
Lipova între 1742 şi 1756; încasator al sării la Lipova între 1756 şi 1770; activează din 1766, ca 
funcţionar subaltern în comisia de colonizare a Banatului cu germani cf. A.P. Petri, op. cit., col. 
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1354 şi urm. Cu privire la activitatea lui Neumann în slujba colonizării cu germani, cf. K. 
Schiinemann, Die Einstellung der theresianischen lmpopulation (1770-1771), în "Jahrbuch des 
Wiener Ungarischen Historischen lnstituts", voi. I, Budapesta, 1931, p. 167-213. 

29 Notata (1770): "Kempelen şi Clary nu-şi armonizează opiniile; primul să fie rechemat''. 
Într-adevăr, la sfârşitul lunii mai 1770, Kempelen a fost rechemat din Banat, cf. K. Schiinemann, op. 
cit„ p. 192. 

30în problemele colonizării s-au confruntat două concepţii fundamental opuse - cea a 
consilierului administrativ Johann Wilhelm von Hildebrand (destituit din funcţia de împărat în 1768 
şi repus în aceeaşi funcţie în perioada 1771-1773) şi cea a lui Kempelen şi Neumann. "Sistemul" lui 
Hildebrand prevedea punerea la dispoziţia coloniştilor sosiţi în Banat a unor case foarte ieftine şi 
construite în grabă, din pământ bătătorit, acestea aveau, ce-i drept, un caracter provizoriu şi limitau în 
acelaşi timp cheltuielile fiscului la nişte sume rezonabile. "Sistemul" Kempelen-Neumann oferea 
coloniştilor case cât se poate de solide din zidărie, dar, în mod firesc, mai scumpe, ceea ce determina 
faptul că procesul de colonizare se putea desfăşura numai într-un ritm lent şi prin constituirea unor 
sate relativ mici. Spre deosebire de "sistemul" lui Hildebrand, orientat spre aşezarea rapidă a unui 
număr mare de colonişti, metoda Kempelen- Neumann se putea aplica doar la colonizarea unor 
grupuri mici de oameni, având însă avantajul de a se proteja prediile de o exploatare nejudicioasă, 
cf. Handwărterbuch des Grenz - und Auslanddeutschtums, voi. I, Breslau, I 933, p. 227. 

31 Astfel, în mai multe locuri din Notata ( 1770), împăratul menţionează următoarele cu 
privire la Kempelen şi Neumann: "Kempelen 15 florini bani de deplasare; niciodată nu este aici (la 
Timişoara - n.n.), ci mereu la Lipova; altfel de ispravă''.: "Neumann, de la Lipova, se socoteşte cu 
totul nevinovat; a fost sancţionat de cinci ori". Despre eşecul înregistrat de "sistemul" 
Kempelen-Neumann în vara şi toamna anului 1770, vezi K. Schiinemann, op. cit„ p. 193 şi urm. 

32Vezi supra, nota 5. 
33Johann Georg baron von Geneyne (1715-1810, 1769 colonel, 1790 general-locotenent, 

1805 general de artilerie; între 1769 şi 1783 a fost primul comandant al Regimentului de graniţă 
germano-bănăţean nr. 12, cu sediul la Panciova, cf. A. P. Petri, op. cit., col. 534. 

34Cu privire la aceasta, vezi E. Roth, Die planmăssig angelegten Siedlungen im 
Deutsch-Banater Militărgrenzbezirk 1765-182 l, Miinchen, 1988 ("Buchreihe des Siidostdeutschen 
Historischen Kommission", 33). 

35Arsenie Szeczujacz baron von Heldenfeld (1720-1814), între 1765 şi 1773, cu gradul de 
locotenent-colonel şi decorat cu ordinul Maria Tereza, comandant al "Miliţiei de graniţă 

iliro-bănăţene"; între 1773 şi 1777, cu gradul de colonel, comandant al Regimentului de graniţă 
româno-iliric nr. 13, cf. A.P. Petri, op. cit„ col. 1912. 

36Pavel Dimiei baron de Papilla (1722-1802), 1755 maior în regimentul de graniţă de la 
Gradiska; 1762 cavaler al ordinului Maria Tereza; I 768 locotenent-colonel în regimentul de graniţă 
de la Brod; între 1769 şi 1773 a fost însărcinat cu organizarea batalionului românesc de graniţă din 
Banat; 1773 colonel în Regimentul de graniţă româno-iliric, al cărui comandant devine în 1777; 1783 
general-maior; 1790 pensionat, cf. A.P. Petri, op. cit„ col. 322 şi urm. 

37Cu privire la rezistenţa românilor faţă de militarizare, de multe ori sub conducerea cnezilor 
lor săteşti, cf. C. Feneşan, Cnezi şi obercnezi în Banatul imperial 1716-1778, Bucureşti, 1996, p. 
202 şi urm. Aici se prezintă şi problema "schimbării" Teregovei cu Domaşnea şi Cănicea şi 
intervenţia directă a lui Iosif al II-iea. La Timişoara împăratul a avut, la 13 aprilie 1770, cu cea mai 
mare probabilitate o discuţie cu trimişii satelor Domaşnea şi Cănicea. 

38Această comisie mixtă a funcţionat într-adevăr la Caransebeş începând cu luna mai 1770. 
Din partea autorităţilor militare ea era prezidată de locotenent-colonelul Papilla, iar din partea 
autorităţilor civile de comisarul provincial Herd, cf. C. Feneşan, op. cit„ p. 205. 

39Cu ocazia primei călătorii în Banat, Iosif al II-iea a făcut următoarea însemnare cu privire 
la sistemul judecătoresc de acolo: "Justiţia este prea aspră, iar în ceea ce priveşte adulterul pedeapsa 
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cu moartea este prea aspră şi execuţiile sunt frecvente. Tribunalul Ţării n-are un asesor-şef; Auner 
mi se pare cel mai de ispravă; cel mai vârstnic nu ştie nici o boabă nemţeşte", cf. J. Szentklăray, op. 
cit., p. 205 şi urm. 

40Vezi în acest sens însemnările mai cuprinzătoare din anexă. Pentru eliminarea acestei 
situaţii constatate încă în 1768, Iosif a făcut în raportul adresat împărătesei Maria Tereza după 
încheierea primei călătorii mai multe propuneri, cf. J. Szentklăray, op. cit., p. 211 şi urm. 

41Anton Josef Eberl von Ebenfeld (1734-1819), între 1769 şi 1770 consilier al 
Administraţiei Banatului; în 1787 consilier aulic la Curtea Supremă de Justiţie din Viena; în 1795 
vicepreşedinte al Contabilităţii landului Austria Inferioară; în 1801 preşedinte al Curţii de Apel a 
landului Austria Inferioară, cf. A.P. Petri, op. cit., col. 359. 

42cu privire la această problemă, vezi A.P. Petri, Das Riiuberwesen im kaiserlichen Banat. 
Ein Beitrag zur Ku/turgeschichte unserer Heimat, în "Donauschwabische Briefe", Ulm, voi. 2/ 
1961, nr. 12, p. 18-19 şi voi. 3/1962, nr. 1, p. 11-13 şi nr. 2, p. 18-20. 

43Vikentije Joanovic Vidak, episcop greco-ortodox al Timişoarei ( 1759-1774), apoi 
mitropolit la Sremski Karlovci (Karlowitz) între 1774 şi 1780. Cu privire la acesta, Iosif scrie 
următoarele în însemnările sale din 1768: " ... despre cel de la Timişoara (episcopul- n.n.) se spun 
multe de rău, din pizmă şi din dragoste'', iar mai apoi " ... în chestiuni religioase episcopul grec este 
foarte rafinat, dar un iubitor de bani şi femei; ştie bine nemţeşte; apăsările sale sunt mari; în Banat 
popii sunt aproape 1200. El excomunică uşor, ceea ce-l face să câştige; protopopul său este în 
vârstă, dar se străduieşte mult să pună capăt abuzurilor; el a denunţat totul pe ascuns", cf. J. 
Szentklăray, op. cit., p. 206, nota 2. 

44J. Szentklăray, op. cit., p. 208. 
45Philipp baron von Elmpt ( 1724-1794), a condus, ca locotenent-colonel inginer, între 1769 

şi 1772, ridicarea cartografică a Banatului Timişoarei; mai apoi a realizat ridicări cartografice şi 
topografice în Ungaria, Boemia şi Moravia, ajungând până la gradul de general-locotenent, cf. A. P. 
Petri, Lexikon ... , col. 386. 

46Rezultatul operaţiunilor încheiate în 1772 a fost o impunătoare operă cartografică - o hartă 
generală a Banatului, 4 hărţi speciale şi 208 secţiuni (foi) de hartă la scara 1 :28800, toate păstrate la 
Kriegsarchiv Wien, Kartensammlung, B IX a 577, cf. A. Krischan, Banater Karten im Kriegsarchiv 
Wien (1686-1900), în "SiidostdeutschesArchiv'', voi. VI (1963), p. 115-166. 

47HHStA, Hofreisen, Karton 2, foi. 31 O. 
48Potrivit prevederilor Tratatului de comerţ de la Passarowitz (1718), supuşii otomani plă

teau la intrarea, ieşirea şi tranzitul mărfurilor lor pe teritoriul Imperiului Habsburgic o taxă vamală de 
5% ad valorem, indiferent de cuantumul variabil plătit de supuşii imperiali pentru aceleaşi mărfuri. 
O egalizare a cuantumului taxelor vamale pentru supuşii otomani şi cei imperiali a avut loc abia în 
1772, cf. S. Jordan, Die kaiserliche Wirtschaftspolitik im Banat im I 8. Jahrhundert, Miinchen, 
1967, ("Buchreihe der Siidostdeutschen Historischen Kommission", 17) p. 149 şip. 151 şi urm. 

49în 1768, Josef von Sauvaigne (1736-1800) a înfiinţat "Noua companie bănăţeană de 
comerţ" (cunoscută şi sub numele de Compania Sauvaigne), al cărei scop era sporirea exportului de 
produse ale Banatului şi promovarea importurilor de produse manufacturiere din alte "ţări de 
coroană" ale Imperiului habsburgic şi din străinătate, mărfuri care nu se aflau sub interdicţie, cf. S. 
Jordan, op. cit., p. 177 şi urm. În însemnările sale din 1768, împăratul nota următoarele despre 
această societate de comerţ: "Comerţul desfăşurat în numele Companiei de la Fiume de către 
Sauvaigne, un francez, este avantajos şi important; el (Sauvaigne - n.n.) pare iscusit şi se pricepe", 
cf. S. Jordan, op. cit., p. 205. 

50Datorită strădaniilor lui Sauvaigne, la Timişoara au fost deschise o fabrică de pălării şi o 
fabrică de sticlă. Cea din urmă a fost însă curând închisă, deoarece reprezenta o concurenţă nedorită 
pentru sticla produsă în Boemia, cf. S. Jordan, op. cit., p. 178. 
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51 În 1763 împărăteasa Maria Tereza a hotărât construirea unei noi cetăţi la Arad, anume pe o 
insulă de pe cursul Mureşului, după planurile elaborate de generalul conte Philipp Ferdinand von 
Harsch (1704-1792). Încă în anul 1763 au început lucrările de construcţie la noua cetate, aceasta 
urmând să o înlocuiască pe cea veche, ridicată în 1698, cf. S. Mărki, Aradvcirmegye es Arad szabad 
kircilyi vciros tortenete, voi. 11/2, Arad, 1895, p. 393 şi urm. 

52La 22 mai 1768, cu ocazia vizitării lucrărilor de construcţie a noii cetăţi a Aradului, Iosif al 
Ii-lea şi-a exprimat nemulţumirea că fusese deja cheltuită suma uriaşă de două milioane florini. În 
opinia împăratului, din punct de vedere militar ar fi fost mai potrivită construirea unei cetăţi pe malul 
Tisei sau al Dunării, la Szeged sau la Panciova, cf. S. Mărki, op. cit., p. 393 şi urm. şi J. 
Szentklăray, op. cit., p. 203. 

53HHStA, Hofreisen, Karton 2, foi. 31 O. 
54Lucrările de construc\ie la cetatea Aradului au fost încheiate abia în 1783. 
55Michael Lovasz de Utviniş, jude scăunal la Arad, prefect cameral al domeniului Arad; îşi 

încheie cariera publică în 1778, în calitate de consilier aulic ungar, asesor al Tablei regale şi director 
al bunurilor fiscale de Modena din comitalul Arad, cf. S. Mărki, op. cit., p. 692. 

56 Andrăs baron Forray de Săvârşin (1718-1788), vicecomite al Aradului de la 1767 la 1786, 
cf. S. Mărki, op. cit., p. 687. 

57Martin Klempay ( 1713-1783), al doilea vicecomite al Aradului de la 1767 la 1783, cf. S. 
Mărki, op. cit., p. 687. 

58Iosif al II-iea a criticat şi în însemnările din 1768 dezordinea şi abuzurile constatate în 
justi\ia din comitalul Arad, cf. S. Mărki, op. cit., p. 378. 

59Pahomije Kndevic a fost până la 1770 administrator al diecezei greco-ortodoxe a 
Aradului, apoi episcopul acesteia până la moartea sa survenită în anul 1783. 

60În 1768 Iosif al II-iea scria următoarele despre Pahomije Knezevic: "Acesta vorbeşte bine 
nemţeşte şi şi-a terminat studiile la Halle, în Saxonia'', cf. J. Szentklăray, op. cit., p. 206, nota 2. 

61Karl conte O'Donell Tyrconnel (1715-1771), între 1767 şi până Ia sfârşitul lunii 
septembrie 1770 preşedinte al Guberniului Transilvaniei, cf. R. Kutschera, Guvernatorii 
Transilavaniei 1691-1774, Sibiu, 1943, p. 68 şi urm. 

62Cf. G. A. Schuller, Samuel von Bruckentha/, voi. I, Miinchen, 1967, p. 205 şi urm. 
("Buchreihe der Siidostdeutschen Historischen Kommission'', 18). 

63/bidem, p. 281. 
64Textul jurnalului bănăţean de călătorie din 1773 la C. Sassu, Journal der Reise S-er Majtt. 

des Kaisers durch Hungarn, Banat, Siebenbiirgen und die Marmarosch von 1773, în "Arhivele 
Olteniei", VII (1928), r.r. 39-40, p. 425-440. 

65HHStA, Hofreisen, Karton 2, foi. 334-339. În originalul redat întocmai însemnările sunt 
paginate de la I la 11. 
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